
T W A A L D E VERGADERING, 

gehouden in het gebouw der Tweede Kamer, 
op Dinsdag 23 Juni 1914, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig: de Heeren KETELAAR, D E MEESTER, NOLEXS, 
TROELSTRA, en in den aanvang ook de Heer T E R LAAK. 

De VOORZITTER deelt mede van den Eeer K i n : LAAK berich.1 
te hebben ontvangen, dat hij verhinderd is deze vergadering 
bij te wonen. 

Punt 26. De VOORZITTER stelt thans aan de orde , ,B. Opleiding* van 
onderwijzers voor het lager onderwijs, 1. Algemeen", en 
daarvan vraag 26, eerste gedeelte: ,,moet de opleiding der 
onderwijzers dadelijk ook geregeld worden". 

Spreker vraagt, of hij mag concludeeren, dat men deze 
vraag' bevestigend wenseht te beantwoorden. 

De Heer HOODHTJYZEN vindt, dat daarvoor alle reden is, 
omdat de wet van 1905 zich niet met de opleiding* bemoeid 
heeft, al heeft deze oorspronkelijk in het wetsontwerp ge
staan. 

De VOORZITTER zegt dns te mogen aannemen, dat dit deel 
bevestigend wordt beantwoord. Dan het tweede deel, omtrent 
de wijze van opleiding. 

De Heer D E SAVORNIN LOSHAK zegt te dezer zake niet tot 
de deskundigen te behooren; hij kreeg echter den indruk, 
dat kweekscholen en dagnormaalscholen over het algemeen 
verkozen worden boven de opleiding door schoolhoofden of 
aan avondnormaallessen. 

De VOORZITTER brengt in herinnering, dat er thans vier-
derlei opleiding bestaat: 

1°. opleiding door een hoofd der school; 
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2°. opleiding in avondcursussen door verscheidene hoof
den van scholen te zanien, zoogenaamde normaallessen; 

3°. opleiding in dag*norniaalscholen; en 

4°. opleiding in kweekscholen. 
De vraag is nu, of die eerste twee wijzen van opleiding 

moeten vervallen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN wil die vraag toestemmend 
beantwoorden. 

De Heer VAN DER MOLEN ZOU er zich mede kunnen ver
eenigen, als alle gewone normaallessen vervielen. Zijn be
zwaar teg*en die inrichtingen is, dat de opleiding ongeregeld 
is; voor de normaallessen bestaat geen eigen type, al leveren 
sommige goede leerlingen af. Ook zijn er wel onder de 
hoofden van scholen bij de zoogenaamde ééninansopleiding*, 
die zeer goed jongelui kunne nopleiden, maar de meesten 
niet; wat voor 30, 40 jaar nog kon, kan nu niet meer, daar 
elk deel van het onderwijs zich sindsdien heeft ontwikkeld. 
Spreker is van meening, dat goed gevormd en goed toegerust 
personeel de meest beteekenende waarborg voor de toekomst 
van ons onderwijs is. 

Wat de kweekscholen betreft, deze zijn mooie inrich
tingen, maar het is niet mogelijk ze in grooten g*etale over 
het land te verspreiden wegens de daaraan verbonden groote 
kosten; zoo bedragen alleen de bouwkosten reeds over de 
f 300 000 voor elke school. 

De dagnomiaalscholen kunnen ook zeer goed zijn, als ze 
maar vaste localen hebben, waarin overdag les gegeven kan 
worden, en als ze, zoo mogelijk, met eene bestaande hoogere 
burgerschool verbonden zijn, waar ze kunnen beschikken over 
een beperkt kabinet voor natuurlijke historie en natuurkunde. 
In ieder geval wenscht spreker eene regeling* in gelijken zin 
voor het bijzonder onderwijs. 

De Heer TYDEMAX wil vooraf vragen, of later tot de onder
wijzersexamens nog* zullen kunnen worden toegelaten die
genen, die buiten kweekscholen en dag*normaalscholen hunne 
opleiding genoten? Met andere woorden zullen die examens 
gesloten zijn? 

De VOORZITTER had zelf gedacht, dat, wanneer door de 
thans door deze Commissie te maken regeling ook aan de 
voorstanders van het bijzonder onderwijs zoover mogelijk zou 
zijn tegemoet gekomen, dan tevens het peil van het geheele 
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onderwijs moet worden opgevoerd en wel in de eerste plaats 
door eene betere opleiding, als zijnde de grootste waarborg 
voor een goed onderwijs wezen. Zijns inziens is dan de normale 
opleidingsiniichting? of de kweekschool of de dagnormaal-
school met haren kern van vakbekwame leeraren. De eerst
volgende vraag is dan: ,,wat moet de basis zijn voor die oplei
ding?" De Ineenschakelingscommissie heeft daarvoor aan
gewezen de Middelbare School. Spreker zou dan ook de laatste 
vraag van punt 26 bevestigend willen beantwoorden, maar 
naast die eindexamens behouden het ondei wij zeisexamen, dat 
iedereen kan afleggen, onverschillig, waar hij zijne kennis 
heeft opgedaan. 

De Heer TVDKMA.N constateert dus, dat de éénhoofdige op
leiding- niet uitgesloten, zal zijn, doch zonder dat daarvoor 
subsidie gegeven wordt. Eene tweede quaestie voor spreker 
is, dat thans de normale opleiding geschiedt aan de normaal
lessen; deze zijn onder vele euvelen gebukt gegaan, al zijn 
er ook wel goede geweest. Spreker dring-t echter niet op het 
behoud daarvan aan. Bij vele normaallessen waren bovendien 
de onderwijzers geïnteresseerd bij het hebben van leerlingen; 
zoo werden vele elementen in het onderwijs getrokken, die er 
nooit hadden moeten komen. Dat belang moet in elk geval 
verdwijnen. 

Spreker kan zich vereenigen met het denkbeeld, dat de 
kern der opleidingsinrichtingen moet zijn de normaalschool 
van eenvoudiger type dan de kweekschool, en beter dan de 
bestaande normaallessen. Spreker vraagt, of men zich voor
stelt, dat daaraan ook leerscholen verbonden zijn, zooals thans 
aan de kweekscholen? Het zou uitstekend, maar zeer duur 
zijn. Aan de dagnormaallessen moet in elk geval vast perso
neel verbonden zijn, maar dit is een moeilijk punt ten aanzien 
van de bijvakken, bijv. de natuurkunde, de aardrijkskunde 
en misschien ook de geschiedenis. "Wat de hulpmiddelen 
betreft, kan men aansluiten aan de bestaande inrichtingen 
van middelbaar onderwijs. 

De kweekscholen zijn voor spreker steeds geweest de ideale 
opleidingsinrichtingen; de uitkomsten waren veelal voor
treffelijk, en er werd gestreefd naar eene selectie van leer
krachten. Men kon de onderwijzers, die van de kweekscholen 
afkomstig* zijn, steeds te midden van de andere onderwijzers 
onderkennen. Het zou spreker daarom spijten, als de kweek
scholen door dagnormaalscholen werden verdrongen; hij zou 
ze willen behouden, vooral om het peil van de opleiding hoog 
te houden, en ze ook wel willen uitbreiden. 
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De VOORZITTER vraagt, of de Heer TYDEMAX zich ook over 
de basis van de opleiding wil uitlaten. 

De Heer TYDEMAX zegt, dat gelijk hij reeds in een© der 
eerste vergaderingen betoogde, alles gebaseerd moet zijn 
ongeveer op de hoogte van de hoofdakte; het bezit daarvan 
moei normaal zijn. Wie slechts eene hulpakte kan behalen, 
moet niet anders dan tijdelijk worden, geduld. Dit zij dus ook 
het hoogtepunt voor de kweekschool en de dagnormaalschool. 

De VOORZITTER vraagt, of de Heer TYDEMAX daaronder dus 
verstaat eene vooropleiding* aan eene hoogeie burgerschool 
met -3-jarigen cursus, of wel desnoods aan eene volledige 
school voor meer uitgebreid lager onderwijs; en daarna eene 
4- a 5-jarige opleiding* tot onderwijzer. 

De Heer TYDEMAX verklaart het daarmede eens te zijn. 

De Heer ROOBHTTÏZEN zegt, dat, als men zich niet behoefde 
te bekommeren om de geldquaestie, hij ook veel meer kweek
scholen zou willen hebben. Doch spreker zegt dit niet om deze 

•i heffen boven de normaallessen, want daar is veel bereikt 
met kleine middelen. Amsterdam, dat alleen onderwijzers met 
de hoofdakte op zijne scholen toelaat, heeft volgens de stati
stiek de meeste schoolhoofden betrokken uit de normaallessen. 

In het algemeen is bij de normaallessen echter de fout, 
dat de opleiding geschiedt te hooi en te gras ; de jongden of het 
meisje krijgt colleg'e, als ware hij of zij student, en heeft 
daardoor ook uren waarin niets te doen valt, hetgeen niet 
bevorderlijk is om te gewennen aan orde en regelmaat. Als 
men echter alleen zou hebben de kweekscholen en de dagnor-
maalscholen, dan zou de opleiding* slechts in een kleinen 
kring geschieden, tenzij men uitbreiding zou geven aan het 
beurzenstelsel. Men moet dus naar sprekers oordeel de nor
maallessen behouden; zij zijn ook daarom goed, omdat als 
een schoolhoofd op een dorp eene aanstelling bij de normaal-

i krijgt, hij op de hoogte van zijn vak moet blijven. Wel 
moeten ze beter gevormd worden, en de voorbereidende klasse 
moet in plaats van één, 2 of 3 jaar duren. De Commissie stelle 
zich dus op een practisch standpunt. Men bedenke, dat onder 
Minister RINK ontstond de geconcentreerde normaalschool, 
zoodat uit eene g'eheele streek de normaallessen vervielen. 
Het gevolg was natuurlijk terstond de oprichting van bijzon
dere normaallessen in zulk eene streek. Wat betreft de één-
mansopleiding, deze is meestal niet bijzonder goed, maar 
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moet zij geheel vervallen? Spreker zon dat niet wenschen, 
omdat men er anders niet komt, Spreker zou dus alle soorten 
van opleiding willen behouden, en aangezien de onderwijzers 
betrokken worden uit een weinig kapitaalkrachtigen stand, 
zou hij de opleidingsinrichtingen zooveel mogelijk over het 
geheele land verspreid willen hebben. Spreker herinnert er 
aan, dat de voorstanders van het bijzonder onderwijs nooit 
geaarzeld hebben eene eerste kracht goed te betalen, hetgeen 
hun tot eer strekt. 

De Heer TER LAAX komt ter vergadering. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX gaat uit van de gedachte, 
dat er voortaan maar ééne akte, de tegenwoordige hoofdakte, 
zal zijn, welke in twee étapes wordt bereikt. Aan de kweek
school verwerft men eerst de noodige theoretische kennis, legt 
dan het eerste examen af, gaat vervolgens bij wijze van stage 
een paar jaar in de school werken en doet dan het tweede 
examen, de practijk betreffende. Wanneer de examinandus 
bij dat laatste examen achtereenvolgens eenige malen wordt 
afgewezen, wordt hij uit de school geweerd. Maar als men 
een dergelijk stelsel aanvaardt, is het dan nog wel noodig 
aan iedere kweekschool eene leerschool toe te voegen? De Heer 
KOODHXTYZEN wees op de duurte der kweekschoolopleiding, 
maar hij vergeet, dat de leerscholen dan ook niet meer noodig 
zijn. Bovendien heeft de Commissie wel haar inzichten mee 
te deelen omtrent het toekomstigstelsel, maar zal men tot 
invoering van dat stelsel in de practijk niet dan geleidelijk 
kunnen komen. Ook bij de opleiding zal men met een over
gangstijdperk hebben te rekenen en zullen de opleiding door 
één persoon en de avondnonnaallessen alleen geleidelijk kun
nen verdwijnen. Ook meent spreker, dat de dagnormaallessen 
niet zoo duur zijn. De kosten voor localiteit behoeven niet 
hoog te loopen en er zijn gemeenlijk maar 3 vaste leerkrach
ten aan verbonden. Dergelijke inrichtingen zouden dus zeer 
wel in grooten getale over het land verspreid kunnen worden. 

De Heer TER LAAX spreekt in gelijken zin. De éénhoofdige-
opleiding en de avondnormaallessen acht hij eene veroordeelde 
zaak. Het minimum, waarmede genoegen genomen kan wor
den, is de dagnormaalschool. Zorgt de gemeente voor de 
localiteit, zooals thans reeds bij sommige der bestaande ge
concentreerde nonnaallessen het geval is, dan kost het aan 
het Rijk feitelijk niets meer, omdat de kosten der salarieering 
in totaal niet hooger loopen. 
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Als basis bij de regeling der opleiding moet intusschen 
gelden, dat de aanstaande kweekeling* eerst de hoogere burger
school met driejarigen cursus of de laagste 3 klassen van het 
gymnasium hebbe doorloopen. Zelfs eene meer uitgebreid 
lagere school acht spreker over het algemeen voor deze voor
opleiding niet goed genoeg. Komt men dus in verschillende 
plaateen tot oprichting van eene dagnormaalschool, dan zou 
men dat niet moeten doen, zonder in diezelfde plaats tevens 
eene driejarige hoogere burgerschool in het leven te roepen. 
Ongetwijfeld drijft dat de kosten omhoog, maar dergelijke 
uitgaven moeten dan maar voorgaan boven zoovele andere, 
welke men thans voteert. 

Wat de derde vraag* van n°. 26 betreft, gevoelt spreker voor 
schoolexamens. Daartoe zal echter eerst kunnen worden over
gegaan, wanneer men uitsluitend met kweekscholen en dag-
normaalseholen als opleidingsinrichting'en te rekenen heeft. 

De opmerking, dat de leerscholen de duurte zouden aan
brengen, acht spreker minder juist. "Was de leerschool er niet, 
dan zou in diezelfde gvemeente eene gewone lagere school meer 
moeten worden in stand gehouden, die niet minder kost. In
tusschen is het zeker aan te bevelen, de leerscholen op te 
ruimen. De vakopleiding zal erbij winnen, wanneer men. voor 
dat doel iedere gewone lagere school der gemeente openstelt. 

Omtrent de vraag, of men ééne akte zal moeten hebben, 
dan wel eene hoogere en eene lagere behouden, merkt spreker 
ten. slotte op, dat dit feitelijk een punt van bijkomstigen aard 
is. Wanneer de opleiding eenmaal goed is geregeld, is ééne 
akte voldoende. Men heeft in 1806 vier rangen gehad en in 
den loop der vorige eeuw is er telkens eene van geschrapt, 
naar gelang- het onderwijs op hooger peil kwam. Het zal dus 
een bewijs van rijkdom zijn. wanneer men kan besluiten, dat 
er voortaan maar ééne akte verkrijgbaar zal zijn. In Indië 
heeft thans reeds vrijwel ieder onderwijzer de hoofdakte en, 
behalve de ongeschikten, wordt ook vrijwel ieder op zijne 
beurt schoolhoofd. 

De VOORZITTER becijfert eveneens, dat het in de millioenen 
zou loopen, wanneer alleen de kweekscholen voor de opleiding 
en aanvulling van het onderw ij/.erscorps zouden hebben te 
zorgen. De Heer Roonin v/i:\, die het kostenbezwaar over
wegend acht, vergeet echter, dat men de onderwijzers voor-
loopig' in hoofdzaak van de dagnormaalscholen zal betrekken. 
In oostelijk Groningen, waar men nu reeds te Winschoten 
eene dagnormaalschool heeft en eerlang ook in Hoogezand en 
Veendam dagnormaalscholen zal krijgen, zal men dit oplei-
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dingssysteem reeds voor eene belangrijke streek in werking 
hebben. En het bezwaar van den Heer ROODHFYZEX, dat ver
scheidene leerlingen dan zooveel verder te reizen zullen heb
ben blijft toch bestaan, zoodra men het peil der opleiding 
gaat verhoogen. Eischt men eerst het doorloopen van eene 
hoogere burgerschool met 3-jarigen cursus of' eene meer uit
gebreid lager onderwijsschool, dan moet men den leerling*en 
toch tegemoetkoming geven. 

Principieel verschilt spreker van opinie met den Heer 
ROODIUYZEX, die het lés geven in de normaallessen voor de 
schoolhoofden te platten lande nuttig acht. Integendeel ont
trekt dit hen aan hunne meer natuurlijke taak om voor de 
bevordering vooral van het herhalingsonderwij s werkzaam 
te zijn. Het is beter, dat zij de opleiding van onderwijzers 
aan meer bevoegden, bijv. leeraren bij het meer uitgebreid 
Lager en middelbaar onderwijs overlaten. Ook is het gewenscht 
de opleiding* tot hooger peil te breng'en, omdat men dan de 
onderwijzers ook uit de kringen der meer gegoeden zal kunnen 
recruteeren, terwijl zij bij het tegenwoordig peil gemeenlijk 
hoofdzakelijk uit de arbeiderskringen voortkomen. 

Eene overgangsperiode zal zeker noodig zijn, maar het 
einddoel moet zijn eene opleiding aan kweekscholen en dag'-
scholen na eene behoorlijke vooropleiding. Het practisch 
element zal niet veronachtzaamd mogen worden, zooals de 
Heer D E SAVORNIN LOHMAN terecht aangaf en met den Heer 
TER LAAN kan men het eens zijn, dat dan eene afzonderlijke 
leerschool niet meer noodig is. 

De Heer D E BEAUFORT is beducht, dat het beurzenstelsel, 
dat men zal moeten toepassen om jongelieden van het platte
land de dagnormaalseholen te kunnen doen volgen, tot aan
zienlijke uitgaven zal leiden. Vooral, indien de leeftijd voor 
het verkrijgen van de hoofdakte een paar jaar hooger zal 
worden gesteld. Spreker vraagt, of dit de bedoeling is. 

De VOORZITTER beantwoordt deze vraag bevestigend en 
zulks op grond van de vooropleiding, die de aanstaande 
kweekelingven zouden ontvangen. Ook dit zal ongetwijfeld tot 
hoogere kosten leiden, vermits de kinderen in verband daar
mede eerst later zullen gaan verdienen. 

De Heer ROODHUYZEN gevoelt ook wel voor eene breedere 
opleiding-, maar hij is er van overtuig'd, dat men de kinderen, 
die de hoogere hurg*erschool met 3-jarigen cursus ten einde 
liepen, niet voor het onderwijs zal kunnen behouden, omdat 
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zij dan liever naar andere on derwij sinri eb tingen zullen willen 
overgaan, die tot meer lucratieve betrekkingen voeren. Niet 
door de opleiding breed er te maken, maar door de salarieering' 
te verbeteren zal men er toe moeten komen de onderwijzers 
uit hoogere standen te betrekken. Men moet daarom van meet 
af de opleiding op de latere onderwijzers-betrekking richten 
en niet eene vooropleiding* aan hoogere burgerschool of gym
nasium beginnen. 

Met dagnormaalscholen in plaats van de tegenwoordige 
avondlessen kan spreker desnoods vrede hebben, mits bet 
gebeele land dan ook met zulke dagscbolen wordt overdekt. 

Met den VOORZITTER is spreker bet niet eens, dat bet boven 
de krachten van de schoolhoofden te plattenlande zou gaan 
zich met de opleiding te bemoeien. Bovendien is bet niet 
billijk bun deze bijverdienste te ontnemen, tenzij men tege
lijkertijd de salarieering aanmerkelijk verbetert. 

Ook de Heer VAN DER MOLEN erkent, dat bet personeel der 
normaallessen vaak zeer verdienstelijk werk levert. Intusschen 
moet voor de toekomst op wijziging* worden aangestuurd, 
omdat bet toch een verkeerde toestand is, dat deze opleiding 
wordt samengeperst in de avonduren benevens een tweetal 
vrije middagen. Practisch zal bet zijn om g*eleidelijk die 
avondlessen te doen uitgToeien tot eene dagnormaalschool in 
eene centraal gelegen plaats, dan kunnen die dagnormaal
scholen later weer geleidelijk in kweekscholen omgezet wor
den. Dan krijgt men ook op het platteland overal centra van 
beter ingericht onderwijs, zooals thans alleen in de steden te 
vinden zijn. 

Ook wenscht spreker op te komen tergen de bewering, dat 
tegenwoordig de onderwijzers uitsluitend zouden gerecruteerd 
worden uit de allerlaagste klassen. De kweekschool te Maas
tricht is bijv. voor een zeer groot deel bevolkt met jongens 
uit Friesland, die veelal uit beter gesitueerde gezinnen voort
komen. 

De Heer TER LAAN merkt vooreerst nog* op, dat de voor
standers van bijzonder onderwijs, die in de latere jaren ook 
voor de opleiding zeer veel hebben gedaan, in hoofdzaak 
hunne kracht hebben gezocht- in het stichten van bijzondere 
kweekscholen. In die kringen blijkt men dus van de superiori
teit van kweekscholen boven normaallessen wel overtuigd. 
Voorts acht spreker het onbetwistbaar, dat er onder de onder
wijzers der Uijksnormaallessen te veel ongeschikte personen 
worden aangetroffen. Bij vacatures zoekt men alleen onder 
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de onderwijzers in de onmiddellijke nabijheid, terwijl dan 
nog al te vaak gunstelingen van de schoolopzieners worden 
aangesteld. In de laatste plaats let men er soms op, wie voor 
het te onderwijzen vak het meest bekwaam is. 

Ook de Heer D E BEAUFORT acht de bewering niet juist, dat 
de onderwijzers tegenwoordig hoofdzakelijk uit de allerlaagste 
standen der maatschappij zouden voortkomen. Bovendien zou 
hij het inzonderheid voor het platteland zeer betreuren, wan
neer kinderen uit arbeidersklingen van onderwijzersbetrek
kingen werden uitgesloten. Vooral voor de physiek minder 
sterke individuen moet de gelegenheid open blijven zich aan 
geestelijke arbeid te geven en eene betrekking bij het onder
wijs te zoeken. 

Is a de pauze stelt de VOORZITTER de derde vraag van punt 
26 aan de orde. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAN acht het wenschelijk, dat 
de opleidingsinrichtingen zelve haar eindexamen afnemen, 
doch onder controle. 

])e Heer D E BEAUFORT is het daarmede eens, die controle 
zou kunnen bestaan uit gecommitteerden, zooals bij de gym
nasia. Spreker is van oordeel, dat men er ongetwijfeld ge
schikte personen voor zou kunnen vinden. 

De Heer ROODHTJYZEN is bevreesd, dat op deze wijze de eene 
inrichting' andere eischen zal gaan stellen dan de andere. 
Thans is er wellicht te veel uniformiteit in de onderwij zers-
examens, maar aan den anderen kant zou de opleiding te zeer 
gaan uiteenloopen. De vergelijking met het gymnasium gaat 
niet geheel op, omdat men daar door het eindexamen toegang 
verkrijgt tot eene hoogere opleiding, terwijl hier de bevoegd
heid zou worden verworven om een ambt ui t te oefenen. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAN is het met den Heer EOOD-
iii v/.i.x eens, en verwijst naar het ,,Rapport der Commissie, 
benoemd door het bestuur der vereeniging van onderwijzend 
personeel der Protestantsch Christelijke Kweekscholen in 
Nederland over de kweekschool-voorstellen der Staatscom
missie", in welk rapport zulk een programma voor eind
examens in algemeene trekken is aangegeven, waardoor de 
uniformiteit bewaard blijft. 
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De Heer VAN DER MOLEN voelt in theorie veel voor school
examens, maar in de practijk stuitte hij steeds op moeilijk
heden en ondervond de bezwaren, door den Heer ROODHITYZEN 
geopperd. Nu hebben de examens steeds gestaan buiten den 
schoolstrijd, omdat men steeds had ééne onaangevochten 
examencommissie, en al zou spreker zich wel kunnen laten 
vinden voor het houden van examens, waarbij de examinandi 
in groepen vereenig'd zijn, zooals bij de eindexamens voor de 
hoogere burgerscholen, nog' liever zou hij den tegenwoordigen 
toestand van een Staatsexamen willen behouden om geen 
nieuw twistpunt op te werpen. 

De Heer TYDEMAN zegt, dat de VOORZITTER het stelsel van 
eindexamen met gecommitteerden, zooals bij het gymnasium, 
aanbeval, omdat dit zoo g'oed, zou zijn. Spreker oordeelt daar
entegen niet onverdeeld gunstig" over dat stelsel; de waarborg 
is niet groot, en hangt samen met de personen der leeraren 
en met bij omstandigheden. Nu is er bij een gymnasium-eind-
examen voor de leeraren geen belang, maar dit is anders bij 
eene inriebting'j waar het examen ten slotte uitloopt op de 
uitreiking- van eene akte, die bevoegdheid verleent. Spreker is 
het dus eens met den Heer VAN DER MOLEN, dat behoud van 
den tegenwoordigen toestand verkieslijker is. 

])«• Heer ROODHUYZEN herinnert er aan, dat ten opzichte 
van de akte-examens er vroeger slechts ééne grief was van 
Rechts, n.1. dat onder de examinatoren niet genoeg mannen 
v;'i! Hechts werden benoemd. Maar die grief is thans wegge
nomen, en daarom sluit spreker zich aan bij den wensch van 
den Heer VAN DER MOLEN om den toestand te laten, zooals 
hij is, en geen nieuw twistpunt op te werpen. 

De VOORZITTER acht het toch goed om deze quaestie te 
bespreken, ook al blijkt, dat de scheidingslijn niet loopt 
tusschen Rechts en Links. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAN herinnert er bovendien aan, 
dat van Rechts wel geklaagd is over de vaste commissiën, 
zoodat men zich naar de daar gewenschte methode moet 
voorbereiden; zoo hecht de Inspecteur in de tweede Inspectie 
zeer veel aan een goed examen in natuurkunde. Spreker vindt, 
dat men wel minimum-eischen mag' stellen, maar dat toch 
ook veel vrijheid moet worden gelaten. Een goeden waarborg 
geeft bijv. een stelsel, waarin de leeraren examineeren, maar 
de gecommitteerden beslissen. Thans geeft 'het examen, dat 
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op alle onderdeden door verschillende personen uit de com
missie wordt afgenomen, niet den waarborg, dat de geslaagde 
is eene persoon van algemeen e ontwikkeling. 

v De Heer D E BEAUFORT zegt, dat de eenvormigheid, die de 
Heer ROODHIYZIX wenscht, toch niet bereikbaar is; men kan 
er eenigszins aan tegemoetkomen door overal hetzelfde schrif-
telijk werk te doen maken, zooals bij de eindexamens voor de 
hoogere burgerscholen. Bovendien, als de examens lang 
duren, begint de commissie vermoeid te geraken, en haren 
maatstaf van beoordeeling of te hoog of te laag te stellen. 
Sprekei's eigen ervaring- leert hem, dat het stelsel van gecom
mitteerden bij de gymnasia inderdaad goed werkt, vooral 
indien besprekingen met de leeraren op oordeelkundige wijze 
wolden gehouden. 

De VOORZITTER ondersteunt het betoog van den Heer D E 
BEATEORT, vooral omdat in de aanwezigheid der gecommit
teerden een praeventieve waarborg gelegen is. Naar sprekers 
meening geeft een eindexamen van een gymnasium meer 
waarborgen dan dat der hoogere burgerscholen. Hij gevoelt 
dus het meest voor een goed schoolexamen. Daar men hier 
niet met partij meeningen te maken heeft, kan de zaak thans 
wel aan de Subcommissie worden overgelaten. 

De Heer TYDEMAX acht in beide stelsels wel iets goeds 
gelegen; maar als men ze tegen el kaai gaat wegen, dan ge
schiedt dit onder den indruk van wat men zelf daarvan gezien 
heeft. De vraag* is bovendien, of hetgeen goed is voor een 
gymnasium of eene hoogere burgerschool, ook goed is voor 
een examen, dat de akte lager onderwijs en daarmee eene 
broodwinning versohaft. Een grooten waarborg acht spreker 
gelegen in de openbaarheid der examens, "die door eene com
missie worden afgenomen. 

De Heer TER LAAN wil in beginsel wel schoolexamens 
hebben, maar thans is de tijd daarvoor nog niet gekomen, 
omdat de inrichtingen niet voldoende waarborgen opleveren. 
Na dit belangwekkend debat is spreker dan ook nog niet van 
meening veranderd. Het bezwaar van den Heer D E SAVORXIX 
LoiiMAV. dat een commissie-examen geen paedagogïschen 
waarborg geeft, is niet juist, want de examens moeten zoo
danig- zijn, dat zij voor leerlingen van goede scholen gemak
kelijk zijn af te leggen. Het drijven in de tweede Inspectie 
leidt er toe, dat de inrichtingen zich op het vak van voorkeur 
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van den Inspecteur overdreven gaan toeleggen, en dit bederft 
veel. 

De VOORZITTER herinnert er ten slotte aan, dat de hoog
leeraren aan de Universiteiten voor de middelbare examens 
hoe langer hoe meer een faculteits-examen wenschen te doen 
plaats hebben. 

De VOORZITTER stelt thans aan de orde onderdeel 2. ,,Gelde
lijke vooiximing". Spreker rectificeert nog' even, dat punt 29 
niet hier had moeten vermeld worden, doch bij punt 32. 

Spreker stelt thans voor om de punten 27, 28, 30 en 31 
samen te behandelen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAX zegvt, dat in het systeem, 
dat de Commissie in vorige vergaderingen besprak, past, dat 
ook de kosten van de opleidingsinrichtingen en de bezoldiging 
van het personeel moeten bekostigd worden door het Rijk en 
niet door de g*emeente. Hetzelfde geldt ook voor de bijzondere 
inrichting'en, onverschillig van wie ze uitgaan. De school
gelden behooren overal gelijk te zijn, en moeten aan het Rijk 
worden uitbetaald. Schoolg-eldheffing is hier zeer op hare 
plaats, al zullen er beurzen beschikbaar moeten zijn, en dan 
ook voor de particuliere inrichtingen. Ten aanzien van de 
gebouwen is er een onderscheid ; het Rijk zorgt voor zijn eig*en 
gebouwen, doch g'eeft aan de particulieren, die zelve hunne 
gebouwen stichten, eene som voor rente, onderhoud en aflos
sing. De vraag is alleen, of er dan niet te veel kweekscholen 
zullen komen. Spreker g'elooft niet, dat de vereenigingen 
meer kweekscholen zullen oprichten dan ze noodig zullen 
hebben, want anders zouden ze onderwijzers aankweeke^a, die 
geene plaatsing konden vinden. Natuurlijk zullen er wel eens 
te veel, en dan weer te weinig- onderwijzers zijn, maar men 
kan dit gerust overlaten aan den loop van zaken. Spreker 
zou echter wel bepaald willen zien, dat de vereenigingen, 
willen ze subsidie ontvangven, een zeker aantal leerlingen in 
een zeker aantal jaren moeten afleveren. Wie dit onderwijs 
geniet, moet de verplichting op zich nemen om als onder
wijzer dienst te gaan doen, en als dit niet geschiedt, dan 
behoort de oud-leerling een deel van de opleidingskosten 
terug* te geven. Dit zal dan velen terughouden, die toch niet 
van plan zijn om bij het onderwijs te gaan. 

De Heer TER LAAN wil voor de opleiding zooveel doenlijk 
hetzelfde systeem als voor het lagver onderwijs doorvoeren. 
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Maar hier bestaan nu eenmaal goede Rijkskweekscholen en 
spreker heeft altijd op uitbreiding van haar getal aangedron
gen. Dat doet hij ook nu. Als het Eijk echter voortgaat in 
dezen zijn plicht grootendeels te verzuimen, dan kan voor de 
opleidingsinrichingeii het heft in handen gegeven worden 
aan de gemeentebesturen, terwijl door het Rijk de kosten 
verg'oed zullen moeten worden aan de gemeentekassen. In 
eene behoefte wordt dan sneller voorzien, en tegen onnoodig 
oprichten van gemeentelijke kweekscholen kan gewaakt wor
den door het besluit tot oprichting afhankelijk te maken van 
de goedkeuring der Regeering. 

Tegen evenredige schoolgeldheffing voor de kweekscholen 
kan in beginsel geen bezwaar bestaan. Ook vindt spreker het 
denkbeeld van den Heer DE SAVOBNIN LOIIMAN om vooraf 
eene verklaring te verlangen, dat de leerling voor het onder
wijzersambt bestemd is, in beginsel niet kwaad. Zoodanige 
verklaring wordt trouwens ook thans reeds gevraagd. Maar 
een en ander zal in de practijk niet veel geven, wijl de kwee-
kelingen toch gemeenlijk uit minder bemiddelde gezinnen 
afkomstig* zijn. Heffing van schoolgeld zal dus weinig op
leveren en sanctie op het niet>nakomen van bedoelde belofte 
door storting van eene som gelds te verlangen bij wijziging 
van de bestemming, zal in de practijk zelden mogelijk 
blijken. 

Ook wat de bijzondere opleidingsinrichtingen betreft, 
handele men op gelijke wijze als voor het bijzonder lager 
onderwijs zelf. Het Rijk stelle bovendien, als er eene aan
vrage inkomt, vast of er nog behoefte aan eene bijzondere 
kweekschool van die bepaalde richting- bestaat, en wanneer 
die het geval is, sticht het kerkgenootschap of de vereeniging 
de kweekschool, te] wijl het Rijk de kosten vergoedt. Bij een 
derg'elijk systeem heeft de Regeering* meer invloed dan teg*en-
woordig*, om de oprichting van onnoodig'e scholen tegen te 
houden. Het teg'enwoordig stelsel, dat het Rijk eenvoudig 
per afgeleverde kweekeling heeft te betalen, voldoet niet, 
en de Regeering heeft daarbij ook niet den geringsten in
vloed om met de behoefte aan onderwijzers in een bepaald 
tijdvak rekening te houden. Vandaar dat men tegenwoordig 
soms een overvloed en dan weer een tekort aan sollicitanten 
naar onderwijzersplaatsen heeft. 

In dit verband wijst de VOORZITTER op de moeilijkheid, 
dat de opleiding*sinrichtingen hier te lande ook in de behoefte 
aan onderwijzers voor Indië moeten voorzien. 
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De Heer TER LAAN vermeldt, dat er gemiddeld 150 onder
wijzers per jaar voor Indië noodig* zijn en dat ei in totaal 
ongeveer 2000 jongelieden per jaar hier te lande de onder
wijzersakte verwerven. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN heeft tegven het door den 
Heer TER LAAN ontwikkelde denkbeeld deze bedenking, dat 
het voor de Regeering ondoenlijk zal zijn te beoordeelen, op 
welk oogenblik in voldoende mate in de behoefte is voorzien 
en dus aan de oplichting* van eene nieuwe inrichting de 
goedkeuring onthouden zou moeten worden. Volgt men 
sprekers systeem, dan zal behoudens kleine verschillen in 
tijden van toenemende of afnemende vraag de behoefte zelve 
het aanwijzen, of het aantal inrichtingen al dan niet moet 
uitgebreid worden. Voor onnoodig oprichten zal men niet 
bevreesd behoeven te zijn ; want zij, die eene bijzondere school 
wenschen op te richten, moeten in dat systeem beginnen 
een- zeker kapitaal daarvoor bijeen te brengen en voor de 
opleiding is onder de voorstanders van bijzonder onderwijs 
niet zoo gemakkelijk kapitaal te verkrijgen. Het teveel aan 
aan onderwijzers, waarover men thans dikwijls hoort klagen, 
komt hieruit voort, dat de onderwijzers kunstmatig terwille 
van het Rijkssubsidie voor de opleiders worden gekweekt. 

De Heer TYDEMAN wil, in tegenstelling met den Heer T E R 
LAAN, de opleidingsinrichtingen van het Rijk zelf, en dus 
niet van de gemeenten doen uitgaan. De gemeenten geven 
niet een aaneensluitend geheel en kunnen dus niet zooals de 
centrale Regeeiïng de geheele behoefte overzien. Vraag 28 
beantwoordt spreker bevestigend. Waarom zou men geen 
schoolgeld heffen? Dit gebeurt toch ook op ambachtsscholen. 
Natuurlijk zal daarbij met de verschillen in vermogenstoe
stand rekening g*ehouden moeten worden en zal ook het 
bedrag voor de hoogste klasse van heffing niet al te hoog 
gesteld moeten worden. Schoolgeldheffing* biedt ook eene 
rem tegen te grooten toeloop van aspiranten in die plaatsen, 
waar men ter wille van de algmeene ontwikkeling* zijn kinde
ren eene opleidingsinrichting laat volgen, omdat er geen 
hoogere burgerschool of gymnasium bestaat, is het niet 
meer dan billijk, dat men voor het genot van dat onder-wijs 
retributie betaalt. 

De vragen 30 en 31 beantwoordt spreker in analogen zin 
als voor de openbare scholen. 

De Heer VAN DER MOLEN bepleit in de eerste' plaats uit-
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breiding van het getal kweekelingen op de bestaande Rijks
kweekscholen door het vormen van parellelklassen. Dan 
behooren bij gelijke bekwaamheid de jongelieden uit de on-
middelijke omgeving den voorrang te hebben. Schoolgeld 
kan zonder twijfel ook op de opleidingsinrichtingen geheven 
worden, terwijl per klasse een bepaald g'etal beurzen beschik
baar gesteld zou kunnen worden. Voor de bijzondere kweek
scholen moeten die beurzen in gelijken g*etale gegeven wor
den. Omtrent de financieele inrichting sluit spreker zich 
overigens bij het betoog van den Heer D E SAVORMN LOHMAX 
aan. Gebroken moet word-en mei bei stelsel, dat het subsidie 
afhankelijk maakt van het getal opgeleiden, die de akte 
behalen. Van bovenaf kan men de productie toch niet rege
len : de ervaring- wijst uit, dat er geregeld ongeveer om de 
8 jaar een teveel aan onderwijzers is. Een dergelijke over
vloed heeft zich bij het bijzonder onderwijs tot dusver nog 
weinig' voorg'edaan in verband met den g*estadigen groei van 
het getal bijzondere lagere scholen. Spreker komt daarom 
tot de conclusie, dat men het aan de practijk zelve moet 
overlaten en niet moet trachten van bovenaf in te grijpen. 
Met het denkbeeld om terugstorting van eene som gelds te 
eischen voor het geval de kweekeling achteraf niet zijne 
bestemming bij het onderwijs zoekt, gevoelt spreker wel, 
want bij ervaring weet hij, dat er velen, vooral meisjes, zijn 
op de opleidingvsinrichtingen, die volstrekt niet het voor
nemen hebben later in de school werkzaam te zijn. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX wijst er op, dat statistisch 
blijkt, dat onderwijzeressen gemiddeld veel korteren tijd bij 
het onderwijs blijven dan onderwijzers. Voor eerstbedoelden 
is de diensttijd gemiddeld niet meer dan 14 aar, voor onder
wijzers 30 jaar. Toch zijn de opleiding-skosten even hoog, of 
zelfs voor de vrouwelij ke kweekelingen door het vak hand
werken nog iets hooger. Vandaar dat spreker nog in overwe
ging zou willen geven het denkbeeld om de kweekscholen en 
dag*normaalsckolen voor meisjes bijv. driejarig, en die voor 
jong'eus vierjarig* te doen zijn, terwijl dan de daarvan af
komstige onderwij zeressen ook uitsluitend bevoegdheid zou
den bezitten om in de laagste drie klassen der lagere school 
les te geven. 

De VOORZITTER ontraadt dit laatste denkbeeld, wijl men 
dan weer twee akten van verschillende waarde krijgt. Bij het 
bewaarschoolonderwijs kan trouwens op dit punt worden 
teruggekomen. 
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Schoolgeldheffing ook op opleidingsinrichtingen beveelt 
spreker warm aan; dan vallen verschillende thans bestaande 
bezwaren weg. Het denkbeeld van terugbetaling eener som 
gelds bij wijziging van bestemming moet men dan echter 
tevens laten vervallen. Er is dan, al gaat een kweekeling 
achteraf niet bij het onderwijs, door he mof haar toch veel 
nuttig*e kennis opgedaa.n, schoolgeld is voor het onderwijs 
betaald en, ware hij of zij naar eene vakschool gegaan, dan 
zou uit overheidskassen in den vorm van subsidie toch ook 
heel wat voor zijne of hare vorming zijn uitgegeven. 

Wat de bijzondere inrichtingen betreft, moet men het aan 
de stichters overlaten. De Overheid heeft alleen te zorgen, dat 
er niet te veel miniatuurinrichtingen ontstaan. Dit kan ge
schieden door den eisch, dat de oprichters een zeker kapitaal 
moeten storten en door eene bepaling als thans reeds bij het 
gesubsidieerd onderwijs geldt, dat de bijdrage van het Rijk 
ophoudt, wanneer het getal leerlingen beneden zeker cijfer 
daalt. Het denkbeeld-TEE, LAAN van goedkeuring" der Reg*ee-
ring op het oprichtingsbesluit is in de practijk onuitvoerbaar. 
Stel, men wenscht eene kweekschool op te richten, die van 
eene nieuwe gedachte uitg*aat, bijv. om onderwijzers naar 
de denkwijze van LIGTHART te vormen. Aan hoeveel onder-
wijzere van die soort zal de maatschappij dan behoefte heb
ben? Dit is van bovenaf nimmer vast te stellen. 

De Heer TER LAAN erkent de juistheid dezer bedenking-
en kan er vrede mede hebben, dat men de zaak op gvelijken 
voet regelt als voor het bijzonder lager onderwijs. In het 
bijeenbrengen van een kapitaal voor den bouw, hetgeen dan 
hier op een hoog*er bedrag* gesteld zou kunnen worden, ligt 
inderdaad eene rem tegen onnoodig'e oprichting. 

Spreker wenscht voorts nog eene opmerking omtrent de 
beurzen te maken. Het beurzensysteeni voor de Rijkskweek
scholen was in 1857 heel goed g*ezien; thans echter kan men 
zeer goed 96 kweekelingen uit de plaats van vestiging of de 
onmiddellijk omgeving daarvan bijeenbrengen en diende men 
met dat beurzensysteem te breken. Op die wijze toch wordt 
jaarlijks per kweekschool 96 x f 300, dus voor de 6 Rijks
kweekscholen voor onderwijzers te zamen (Apeldoorn als 
eenige nirichting voor onderwijzeressen kan hier buiten be
schouwing blijven) per jaar ruini f ITO 000 vrijwel onnoodig 
uitgegeven. Aan dit geld zou men heel wat nuttiger bestem
ming kunnen geven door eenige nieuwe Rijkskweekscholen 
er bij in het leven te roepen. Het denkbeeld van den Heer 
VAN DER MOLEN om aan de bestaande kweekscholen parellel-

15 
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klassen te gaan vormen ontraadt spreker zeer beslist, omdat 
men langs dien weg* juist niet zou komen tot vermeerdering 
van liet getal gemeenten, waar eene kweekschool opleiding is 
te verkrijgen. Spreker beveelt dus zeer aan intrekking van 
het verouderd benrfcensysteein en uitbreiding van het getal 
Rij kskweekscholen. 

Het denkbeeld van den Heer D E SAVORXIX LOIIMAX om voor 
onderwijzeressen eene kottere opleiding en eene afzonderlijke 
bevoegdheid voor de lagere klassen in Te voeren ontlaadt 
spreker. Dit gaat uit van de minder juiste praemisse, dat men 
voor het onderwijs in de lag-ere klassen met eene mindere 
algemeene ontwikkeling zou kunnen volstaan dan in de 
hoogere klassen. 

De VooüZiTTiK wensehtop dit punt de algemeene debatten 
te sluiten. Traag 29 is reeds bij vraag 20. vraag -"52 bij vraag 
2'3 uitvoerig behandeld. 

De Heer ROODIUYZKX wijst er intusschen op, dat het 
mogelijk moet zijn voor de Subcommissie om vraag 29 beves
tigend te beantwoorden ook al antwoordde men ontkennend 
op vïaag 20. Die beide zaken immers staan niet geheel op 
één e lijn. 

De VOORZITTER g*eef t dit toe en constateert, dat de Subcom
missie die vraagpunten dan ook geheel los van elkander kan 
beslissen. 

De Heer TER LAAX ZOU ten aanzien van vraag 32 nog 
willen vastleggen, dat in de wet de bepaling* zal moeten 
opgenomen worden, dat alle onderwijzers van kweek- en 
normaalseholen voor hun vak eene akte van bekwaamheid 
voor het middelbaar onderwijs of de daarmede gelijkgestelde 
bevoegdheid, voortvloeiende ui t de Hooger-onderwijswet, 
zullen moeten bezitten. 

De VOORZITTER meent, dat ook te dien aanzien de Subcom
missie zich thans zal moeten uitspreken. 

Op voorstel van den Heer D E SAVORNIN LOHMAX, die van 
oordeel is, dat het voorzitterschap van de eerste Subcommissie 
aan den Voorzitter van de geheele Commissie toekomt en de 
aanwijzing" van de voorzitters der andere Subcommissiën aan 
den Voorzitter wil overlaten, welke voorstellen door de ver
gadering met acclamatie worden aangenomen, gaat de 
VOORZITTER over tot aanwijzing van de voorzitters der Sub-
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commissiën, zooals die in de 10de vergadering door hem zijn 
ingesteld. 

Voorzitters zullen zijn van: 

Subcommissie I de Heer Bos, 

Subcommissie I I de Heer D E MEESTER, 

Subcommissie I I I de Heer D E SAVORNIN LOHMAN, 

Subcommissie IV de Heer D E BEAUFORT. 

Aan ieder dezer Subscommissiën zal hetzij de secretaris 
hetzij de adjunct-secretaris worden toegevoegd. 

Ten slotte vereenigt de vergadering zich met een door den 
VOORZITTER geconcipieerd communiqué omtrent den stand van 
de werkzaamheden, hetwelk, wanneer de Minister tegen het 
denkbeeld geen bezwaar blijkt te hebben, door middel van het 
Correspondentiebureau voor dagbladen aan de pers zal worden 
verstrekt. 

Daarna sluit de VOORZITTER de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering van 18 November 1914. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 
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